
اقتصادی6

گروه اقتصادی - اخیرا در کنار 
تاخیرهای متوالــی پروازها به دلایل 
مختلــف، شــاهد رواج پدیده انجام 
پروازها زودتر از ساعت و زمان درج 
شــده بر روی بلیت هســتیم. در یک 
اتفــاق جدید در بخــش حمل و نقل 
هوایی شــاهد آن بودیم که ایرلاین ها 
نسبت به تغییر برنامه پروازی و انجام 
پرواز چند ســاعت زودتــر از زمان 
اعلام شــده و ثبت شده بر روی بلیت 
اقدام می کنند و برای اطلاع رسانی به 
مسافران تنها به ارسال پیامک به شماره 
ثبت شــده کفایت می کنند، در حالی 
که ممکن اســت به هر دلیلی مسافران 

به آن شــماره دسترسی نداشته باشند. 
وقتی هم که در موعد مقرر به فرودگاه 
مراجعه می کنند، متوجه می شوند هم 
پرواز مورد نظرشــان و پول که بابت 
خرید بلیت پرداخته اند، پریده  است و 
هیچ خسارتی متوجه ایرلاین نخواهد 

شد.
در حالــی شــاهد بــروز چنین 
پدیده هایــی در حمــل و نقل هوایی 
هســتیم که برای رسیدگی به تضییع 
حقــوق مســافران در ایــن مواقع، 
مقررات تعریف شده ای وجود ندارد 
و دستورالعمل جدید حقوق مسافران 

هنوز تعیین تکلیف نشده است.

»محمــد محمدی بخش« رییس 
ســازمان هواپیمایی کشوری درباره 
این اقدام برخی از ایرلاین های داخلی 
نســبت به انجام پرواز زودتر از موعد 
و زمان درج شــده بر روی بلیت پرواز 
و نحوه اطلاع رســانی از تغییر برنامه 
پــروازی از طریق ارســال پیامک به 
مسافران اظهار داشت: برنامه پروازی 
باید بر اساس برنامه جدول زمان بندی 
انجام شود. البته اگر موضوعی خاصی 
مطرح شــود مانند درخواست پرواز 
گروهی یا موضوعات علمیاتی مانند 
شــرایط جوی یــا برنامه ریزی های 
خاص ایرلاین هــا، با هماهنگی هایی 

که با ذی نعفان انجام می شــود، پرواز 
زودتر از زمان مقرر برقرار می شود.

وی تاکیــد کــرد: شــاید این 
موضوعــات به صورت مــوردی و 

اتفاقی باشــد، انجام پــرواز زودتر از 
موعد مانعی ندارند اما اگر به صورت 
یک برنامه مداوم و مســتمر رخ دهد 
حتما تخلف محسوب می شود و باید 

مورد بررسی قرار بگیرند و در صورت 
ارایه گزارش ها به صورت جدی با این 

موضوع و تخلف برخورد می کنیم.
معاون وزیر راه وشهرســازی در 

پاســخ به این ســوال که ایرلاین ها و 
ســایت های فروش باید چند ساعت 
قبل از تغییر برنامه پروازی، ســاعت 
جدید پرواز را به مسافران اعلام کنند، 
گفت: این موضوع به  دســتورالعمل 
حقوق مســافر بــر می گــردد و در 
دســتورالعمل جدید حقوق مسافر با 
جزییات بــه این موضوعات پرداخته 
شده است و لحاظ شده که ایرلاین ها 
برای کنســلی و یا تغییر زمان پرواز در 
چه بازه زمانی مجاز به اطلاع رســانی 
هســتند.  رییس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری درباره مــواردی از اطلاع 
رسانی که به هر دلیلی پیامک به دست 
مســافران نمی رســد، ادامه داد: عدم 
ارســال پیامک به مسافران به موضوع 
خرید بلیــت چارتری یا خرید بلیت 
از مبــادی غیر قانونــی برمی گردد اما 
اگر کســی راساَ نسبت به خرید بلیت 
از ســامانه اقدام کنــد و یا بلیت پرواز 
برنامه ای خریداری کند حتما هر گونه 
اطلاع رسانی به  شماره همراه ثبت شده 
پیامک ارسال می شود. به هر حال اگر 
کسی به صورت چارتری خریده باشد 
و پیامک تغییر برنامه به دستش نرسیده 
باشــد باید از همان سایتی که بلیت را 

خریداری کرده، پیگیری کند.
محمدی بخــش افزود: البته باید 

توجه داشــته باشیم در برخی از موارد 
اساسا چنین پروازی هم وجود نداشته 
که در این موضوع  دستگاه های قضایی 
ورود کرده اند و اگر سایت معروف یا 
غیر معروف و حتی ایرلاین ها خارج 
از چارچــوب و غیربرنامــه ای بلیتی 
به فروش برســانند مرجع قضایی به 
ایــن موضــوع  ورود می کند. منظور 
از پروازهــای غیربرنامه ای پروازهای 
فوق العاده  است چراکه در پروازهای 
فوق العاده هم شــاهد ایــن اتفاقات 

هستیم.
وی گفــت: به طــور کلی برای 
پروازهایی که زودتر از ســاعت مقرر 
انجام شــده اند چه با ارســال پیامک 
اطــلاع رســانی و چه بــدون اطلاع 
رسانی به ارسال پیامک، محل پیگری 
باز اســت و براساس دســتورالعمل 
حقوق مســافران با تخلف انجام شده 

برخورد می کنیم.
معــاون وزیر راه و شهرســازی 
درباره زمان ابلاغ دستورالعمل جدید 
حقوق مســافر ادامه داد: دستورالعمل 
جدیــد نهایــی شــده امــا درباره 
بخش های حقوقی این دستعورالعمل، 
دســتگاه های نظارتی باید اظهار نظر 
کننــد و تا چند روز دیگــر مقررات 

جدید را ابلاغ می کنیم.   

رییسسازمانهواپیماییتغییربرنامهپروازتخلفاست؛برخوردمیکنیم

رواج پدیده عجیب پروازهای 
زودتر از زمان بلیت بین ایرلاین ها!

رییس سازمان هواپیمای درباره اقدام برخی از ایرلاین های نسبت به برقراری پرواز زودتر از ساعت ثبت شده 
در بلیت، گفت: برای پروازهایی که زودتر از ساعت مقرر انجام شده اند چه با ارسال پیامک اطلاع رسانی و چه بدون اطلاع 
رسانی به ارسال پیامک، محل پیگری باز است واگر به صورت یک برنامه مستمر رخ دهد حتما تخلف محسوب می شود.

 
گروه اقتصادی - نایب رئیس 
کمیسیون خدمات فنی و مهندسی اتاق 
بازرگانی ایران خاطر نشان کرد: تجار 
خارجی تشخیص می دهند که در کدام 
پیام رسان فعالیت خود را دنبال کنند آنها 
برای خود این پرسش را مطرح می کند 
که چرا باید در این پلتفرم داخلی عضو 
شــوند و چه فعالیتی می تواند در این 
فضا داشته باشند؟ بدون تردید به پاسخ 

روشنی نخواهند رسید
سادینا آبایی منابع آماری در ایران 
را یکدست ندانست و افزود: دبیرخانه 
شــورای گفت وگو اتاق بازرگانی با 
هــدف تاثیر قطعــی اینترنت و فیلتر 
شــدن پلتفرم های خارجی جلسه ای 
را با مســئولان دولتی و فعالان بخش  
خصوصی برگزار کرد؛ در این جلسه 
هر کدام از این گروه ها آماری متفاوت 
در این زمینه ارائه می دادند و این مساله 

تاسف آور است که نمی توان دیتا ثابت 
و قابــل اعتنایی در این زمینه ارائه و به 

آن آمارها اعتماد کرد.
وی با اشاره به شکل گیری نگاه 
منفی در بــدو ورود اینترنت به ایران، 
تصریح کرد: امــروز فضای اینترنت 
بستر کار است و وقتی این فضا بدون 
اطلاع قبلی قطع شــود کسب وکارها 
تحت تاثیــر قرار می گیــرد؛ امروزه 
بســیاری از رابطه تجاری بازرگانان 
در بســتر فضای مجازی شکل گرفته 
و هم اکنــون همه این فعالیت ها معلق 

شده است.
ایــن فعــال اقتصــادی حوزه 
فنــاوری ارتباطات در پاســخ به این 
پرسش که بســیاری از تجار داخلی 
از طریق پلتفرم های خارجی فعالیت 
اقتصادی خــود را دنبال می کردند و 
تجار خارجی در ارتباط بودند آیا این 

امکان وجــود دارد که تجار خارجی 
قانع شوند و پلتفرم های داخلی نصب 
و فعالیت هایشــان را از این فضا دنبال 
کنند؟ تصریح کرد: آیا ما توانســتیم 
آموزش و بسترســازی لازم را برای 
کسب وکارهای داخلی ایجاد و آنها را 
متقاعد کنیم که به ســمت پلتفرم های 
خارجی نروند؟ بــه همین میزان هم 
نمی توان تجار خارجی را متقاعد کرد 

که پلتفرم های داخلی را نصب کنند.
نایب رئیس کمیسیون خدمات 
فنی و مهندســی اتاق ایران با اشاره به 
حق انتخاب در بازار آزاد، خاطر نشان 
کرد: تجار خارجی تشخیص می دهد 
که در کدام پیام رســان فعالیت خود را 

دنبال کنند آنها برای خود این پرسش را 
مطرح می کند که چرا باید در این فضا 
عضو شــود و چه فعالیتی می تواند در 
این فضا داشته باشند؟ بدون تردید به 

پاسخ روشنی نخواهند رسید.
این فعال حــوزه فناوری با بیان 
اینکه ســرمایه گذاران ترسو هستند 
و به دنبال فضای امــن و پایدار برای 
کســب وکار هســتند، افزود: در این 
شرایط تمایل برای سرمایه گذاری در 
فضای آی تی در ایران تقلیل پیدا کرده 
اســت و کسانی که در این حوزه ورود 
کردند بدون تردید پیشــیمان هستند. 
فعالان اقتصادی تلاش زیادی کردند 
کــه این مهم را برای ســرمایه گذاران 

خــرد و کلان جــا بیاندازیــم کــه 
ریســک پذیر  ســرمایه گذاری های 
بازدهی خوبی خواهند داشت امروز 
همه این تلاش ها با قطعی اینترنت و 
مسدود کردن پلتفرم ها بی نتیجه مانده 
اســت به عبارتی تمام رشته هایی که 
بافتیم پنبه شد و نمی دانم کدام سرمایه 
گذار برای ورود به حوزه رغبت دارد.

آبایی در پاســخ به این پرسش 
کــه وزیر اقتصاد اعلام کــرد که این 
وزارتخانه در حال تدوین مصوبه ای 
برای جبران خســارت های وارده به 
فعالان اقتصــادی در فضای مجازی 
است این موضوع را تا چه میزان قابل 
اجرا شدن می دانید؟ افزود: دغدغه مهم 

فعالان اقتصادی این اســت که دولت 
همواره شرکت سود آنهاست این در 
حالیســت که ایجاد اشتغال برعهده 
دولت هاست اما در ایران بخش مهمی 
از ایجاد اشــتغال به بخش  خصوصی 
واگذار شده است، دولت در این میان 
هیچ اقدامــی برای کاهش هزینه های 
فعالان اقتصادی انجــام نمی دهد اما 
از ســوی دیگر فقط شــریک درآمد 

آنهاست.
وی ادامه داد: به نظر می رسد این 
طرح های حمایتی انجام نشود چراکه 
اگــر دولت می خواســت کاری کند 
محیط آرام را برای کسب وکارها فراهم 
می کرد درغیر این صورت این اقدامات 

نوش دارو بعد از مرگ سهراب است و 
اگر بخواهد مشوقی و جبران خسارتی 
بپردازد از محل درآمدهایی است که از 
بخش خصوصی دریافت کرده آنها را 

پرداخت می کند.
عضــو هیات نماینــدگان اتاق 
بازرگانی با بیان اینکه مشاغل خانگی به 
سمت کسب وکارهای مجازی هدایت 
شدند، تصریح کرد: کسب وکارهای 
خانگی یعنی افرادی که دست شــان 
به جایی بند نبود و نمی توانســتند از 
جایی امتیازی دریافت کنند از این رو 
در این فضا ورود کردند اگر فضا برای 
کسب وکار این افراد مسدود شود آنها 

باید چه اقدامی انجام دهند؟
وی ادامه داد: چرا باید محدودیت 
تجاری برای جامعه روستایی و بانوانی 
که سرپرســت خانوار بودند و در این 
فضا فعال می کردند ایجاد شــود حالا 

این افراد از چه مجراهایی درآمدزایی 
کننــد؟ به عنوان مثــال فردی که یک 
فروشــگاه مجازی در اینســتاگرام 
داشت بعد از تعطیلی آن نهادی وجود 
دارد که به آن شــخص تضمین بدهد 
که فروشــگاه  را از این فضا خارج به 
فضای دیگری منتقل کنید، بدون تردید 
همان درآمد گذشته را خواهی داشت؟ 
آیا این مهم شــدنی است و آیا فضای 
برابری برای تجارت در این پلتفرم ها 
ایجاد شــده است؟ بدون تردید پاسخ 
منفی اســت و این مســائل علاوه بر 
مســائل اقتصادی تبعات و پیامدهای 

اجتماعی.
آبایی در پایــان بیان کرد: قانون 
بهبود فضای مســتمر کســب وکار 
در فضای مجازی خدشــه دار شــده 
 اســت و کمتر بــه این نکتــه توجه 

می شود.

فعالان اقتصادی پشیمان از فعالیت در فضای مجازی؛

نمی توان تجار خارجی را متقاعد به استفاده از پلتفرم داخلی کرد

به طور کلی برای پروازهایی که زودتر از ســاعت مقرر انجام شــده اند چه با ارســال 
پیامــک اطلاع رســانی و چه بدون اطلاع رســانی به ارســال پیامک، محــل پیگری باز 
اســت و براساس دستورالعمل حقوق مســافران با تخلف انجام شده برخورد می کنیم.

گروه اقتصادی - با توجه به اینکه 
کیفیت اغلب خودروهای داخلی قابل 
قبول نیست، رئیس سازمان استاندارد 
گفته اســت علاوه بر ۵ خودرویی که 
تولیدشان متوقف شده، ارزیابی کیفیت 
ســایر خودروها نیز فعلًا در دســت 

بررسی است.
بنا به اذعان متولیان صنعت کشور 
از جملــه مســئولان وزارت صمت، 
خودروهــای تولید داخــل از کیفیت 
مطلوبی برخوردار نیستند؛ در این رابطه 
می توان به اظهــارات منوچهر منطقی 
معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت 
اشــاره کرد که چنــدی پیش گفته بود 
»ادبیات خودروســازی ایران برای ۲۵ 

سال پیش است.«
حتی رضــا فاطمی امیــن وزیر 
صمت نیــز از تریبون هــای مختلف 
کیفیت خودروهای ایرانی را مورد انتقاد 
قرار داده اســت؛ به عنوان نمونه وی در 

پی حادثه ای که در تصادف زنجیره ای در 
بهبهان طی سال گذشته روی داد، گفته 
بود که »»صنعت خودروسازی ایران در 
طول سال های گذشته از نظر کیفیت و 
قیمت عملکرد و روند مناسبی نداشته 
اســت.« همچنین می توان به اظهارات 
مجلســی ها اشاره کرد؛ به عنوان نمونه 
غلامرضا مرحبا سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس نیز گفته بود که »چرا 
در برابر صنعت غیر پاسخگویی مانند 
خودرو کــه هیچ اهمیتــی به کیفیت 
نمی دهــد، رفتار حمایتگرانــه داریم. 
خــودرو می خریــم با یــک تصادف 
معمولی تا صندوق عقب ماشین جمع 
می شود؟ هر جور که بخواهند مشتری 

را اذیت می کنند.«
توقف تولید خودروهای بی 

کیفیت
در این بیــن، متولیان صنعتی که 
از ســال ها پیش وعــده توقف تولید 

خودروهــای بی کیفیت را می دادند در 
نهایت در تابستان ســال جاری اعلام 
کردند که تولید ۵ خودروی بی کیفیت 
شامل ساینا، تیبا، تیبا ۲، سمند و پژو ۴۰۵ 
متوقف شده است. )البته شماره گذاری 
تعدادی از خودروهای تیبا و ســاینا که 
از قبل فروخته شــده بودند انجام شده 

است.(
ارزیابی کیفیــت خودروها 

برای تداوم یا توقف تولید
با توجه به اینکه کیفیت خودروهای 
دیگر نیز چندان قابل قبول نیستند، این 
مساله که آیا خودروهایی دیگری نیز در 
صف توقف قرار دارند یا خیر نیز بسیار 

بااهمیت جلوه می کند.
در ایــن رابطه مهدی اســلام پناه 
رئیس ســازمان ملی استاندارد ایران در 
گفــت و گو اظهار کرد: ارزیابی کیفیت 
خودروها بــرای تداوم یا توقف تولید 

فعلًا در دست بررسی است.

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران 
افزود: آنچه که مسلم بوده این است که 
اگر خودرویــی فاقد کیفیت های لازم 
باشد و نتواند استانداردها را پاس کند، 

نباید تولید شود.
وی گفــت: به طــور کلی توقف 
تولید خودروهای بی کیفیت در دست 
بررسی است و فعلًا نمی توان جزئیات 

بیشتری ارائه کرد.
پیشــینه ای از وعده هــای 
توقــف تولیــد خودروهای بی 

کیفیت
نکته قابل تأمــل در مورد توقف 
تولیــد خودروهای بــی کیفیت این 
اســت که این موضوع فقط مربوط به 
امسال نیســت و یکی از مسائلی است 
که از سالهای پیش همواره مورد تاکید 
مسئولان قرار گرفته اما هیچ گاه به طور 

کامل محقق نشده است.
بــه عنوان نمونه، یکــی از اولین 

وعده هــا در مورد توقــف تولید این 
خودروهــا، مربوط به بهــروز ریاحی 
مشــاور وقت وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت در ســال ۹۵ می شود که وعده 
داده بود تولید خــودروی پراید و پژو 
GLX ۴۰۵ تا پایان ســال ۹۵ متوقف 

خواهد شد.
در ادامه در ســال ۹۶ هم مسئولان 
صنعتی وقت نیز اعلام کردند که توقف 
این دو خودرو تا پایان سال ۹۶ متوقف 
می شــود؛ اما باز هم با ورود به سال ۹۷ 
این وعده مجدد تا پایان سال ۹۷ تمدید 
شد. در ســال ۹۸ نیز مسئولان صنعتی 
از جملــه نیره پیروزبخت رئیس وقت 
سازمان ملی استاندارد و رضا رحمانی 
وزیر صمت وقت نیز از تعطیل شــدن 
خــط تولید پژو GLX ۴۰۵ و پراید از 

سال ۹۹ خبر داده بودند.
در نهایت از اواسط سال ۹۹ تولید 
این دو خودرو بالاخره بعد از وعده های 

چند ساله متوقف شد.
بــا ورود به ســال ۱۴۰۰ و تغییر 
دولــت، وعده ها بــرای توقف تولید 
خودروهای بی کیفیت دیگر نیز از سوی 
مســئولان صنعتی به ویژه وزیر صمت 
بارها مورد تاکیــد قرار گرفت و حتی 
رئیــس جمهوری نیز در فرمان ۸ بندی 
خود در مورد صنعت خودروسازی بر 
توقف تولیــد خودروهای بی کیفیت 
تاکید کرد. در نهایت در تابســتان سال 
۱۴۰۱ آنطور که سازمان ملی استاندارد 
و وزارت صمــت اعلام کردند تولید ۵ 
خودرو شامل ساینا، تیبا، تیبا ۲، سمند و 

پژو ۴۰۵ متوقف شده است.
البته اخیراً مدیرعامل شرکت ایران 
خودرو گفته اســت که توقف تولید دو 
خودروی سمند معمولی و پژو ۴۰۵ در 
روزهای آینده اتفاق خواهد افتاد که البته 
معلوم نیست این وعده واقعاً محقق شود 

یا خیر.

گروه اقتصادی -  تورم موجب 
شده صنایع کشــور برای تامین مالی 
دســت به دامان بانکها شوند؛ به گونه 
ای که تا پایان تیرماه امســال بیش از ۷ 
هزار ثبت نام برای دریافت وام انجام 

شده است.
یکی از اصلی ترین چالش های 
حوزه تولید و صنعت، موضوع تأمین 
سرمایه در گردش است؛ حتی آنطور 
کــه رئیس ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی می گوید این 
موضــوع از مهم ترین دلایل تعطیلی 

صنایع در کشور محسوب می شود.
در این بین شبکه بانکی همواره 
به عنــوان راهکاری برای تأمین مالی 
تولید و صنعت در کشور مورد تاکید 

قرار گرفته است؛ در واقع واحدهای 
تولیدی و صنعتی )سوای از تقاضاهای 
سوداگرایانه( که طی سال های گذشته 
زیر فشار تورم، با افزایش هزینه های 
تولید و در اغلب موارد با ســرکوب 
قیمتی مواجه شده اند، برای دستیابی 
به ســرمایه در گردش دست به دامان 

بانک ها می شوند.
بررســی آخریــن وضعیــت 
تســهیلات دهی شبکه بانکی )برنامه 
تولید و اشتغال در قالب طرح تبصره 
۱۸( حــوزه تولید و صنعت نشــان 
می دهد که تا پایان تیر ماه سال جاری 
از مجموع ۷ هزار و ۸۳ درخواســت 
تســهیلات که از ســوی بنگاه های 
کوچک و متوســط به شــبکه بانکی 

ارسال شده، تنها هزار و ۸۳۵ مورد به 
بانک ها معرفی شــده اند و ۶۰۷ مورد 
نیز تســهیلات دریافت کرده اند. در 
این بین رقم درخواســتی واحدهای 
صنعتی بیش از ۱۵ هزار میلیارد تومان 
بود که که شبکه بانکی توانسته است 
فقط رقمــی در حدود ۵ هزار و ۶۰۰ 

میلیارد تومان بپردازد.
به این ترتیب شبکه بانکی فقط 
به یک سوم از درخواست های صادره 
برای دریافت تسهیلات پاسخ مثبت 
داده اســت؛ در واقع میان میزان تقاضا 
برای دریافت تسهیلات و تسهیلات 
پرداخت شــده، شــکاف حدوداً ۱۰ 

هزار میلیارد تومانی وجود دارد.
تورم، صنعــت را در دور 

باطل گرفتار کرده است
نکته قابل توجه این اســت که 
همانگونه که مسئولان مختلف به ویژه 
در بخــش خصوصی تاکید می کنند، 
دولت باید اولویت نخســت خود را 
کاهش نرخ تورم قرار دهد چراکه هر 
چقدر افسار تورم رهاتر باشد به همان 
میزان نیز صنایع در بخش های مختلف 
به ویژه در استخدام نیروی کار، هزینه 
خرید مواد اولیه و موجودی مواد اولیه 
در تنگنا قرار می گیرند و همین مساله 
موجــب افزایش تمایل این بخش به 

دریافت تسهیلات بیشتر می شود.
این در حالیست که شبکه بانکی 
به دلیل چالش هــای فراوانی که دارد 
نمی تواند به عنوان ابزار قابل اعتمادی 
برای رفع نیازهــای صنعت و تولید 
نقش آفرینــی کنــد؛ موضوعی که 
موجب می شــود صنعت کشــور در 
یک دور باطلی بیفتد که از یک طرف 
نیاز به ســرمایه در گــردش دارد و از 
طرف دیگر نمی تواند این نیاز خود را 

برطرف کند.
همچنیــن علاوه بر مســاله یاد 

شده، بســیاری از واحدهای تولیدی 
با توجه به تورم موجود و شــرایطی 
که دارند، توان بازپرداخت تسهیلات 
دریافتی را ندارند که همین امر موجب 
افزایش معوقات بانکی و جریمه های 

سرسام آور روزانه می شود.
بر همین اساس، وابستگی صنایع 
به تســهیلات بانکی برخلاف تصور 
مســئولان، نه تنها منجر به بازگشت 
رونــق به این بخش نمی شــود بلکه 
هم موجب بدهکار شدن واحدهای 
تولیدی و از آن طرف فریز شدن منابع 

شبکه بانکی می شود و هم رکود را در 
این بخش عمیق تر می کند.

بنابراین همانطور که تاکید شد، 
دولت باید تمام توان خود را در جهت 
کاهــش نرخ تورم و رقابتی و بهره ور 

کردن صنایع کشور قرار دهد زیرا در 
غیر این صورت، ستون فقرات اقتصاد 
کشــور درگیر رکــود و بدهی هایی 
می شود که تبعات سختی را به همراه 

خواهد داشت.

گــروه اقتصادی - رئیس کانون 
انبوه ســازان گفــت: متقاضیان طرح 
نهضت ملی مسکن بعضا توان پرداخت 
آورده ندارنــد و بانک هایی که باید به 
این پروژه وام بدهند از بخش مســکن 
گریزانند؛ در این شــرایط انبوه سازان 
پیشــنهاد تامین منابع این طرح را دادند 
که از ســوی وزارت راه و شهرسازی 

چندان مورد استقبال قرار نگرفت.
سید محمد مرتضوی اظهار کرد: 
در ســال جاری رکود و کاهش تمایل 
به سرمایه گذاری در صنعت ساختمان 

فراتر از پیش بینی ها بود. انبوه ســازان 
در ســال گذشــته انتظار کاهش تا ۳۰ 
درصدی صدور پروانه را برای امســال 
داشتند اما این افت به حدود ۵۰ درصد 
رســید. وی با اشاره به آمار بهار امسال 
درخصوص کاهش ۴۶ درصدی صدور 
پروانــه در تهران و ۱۳ درصدی در کل 
کشــور گفت: آمار پروژه نهضت ملی 
مسکن به کمک آمار کشور آمده است. 
اما در شــهر تهران که مسکن حمایتی 
وجــود ندارد تصویر بهتری از رکود را 

به ما نشان می دهد.

رییس کانون انبوه سازان، عواملی 
همچون تورم ۴۲ درصد و افزایش ۵۷ 
درصدی دســتمزدها را افزایش هزینه 
ساخت مســکن موثر دانست و گفت: 
کارگران برای تامین معیشت به افزایش 
دستمزد نیاز دارند اما آثار تورمها برای 
بخش مســکن ناخوشــایند اســت. 
ریســکهای غیراقتصادی نیز کماکان 
وجود دارد و این مسائل منجر به انسداد 
فعالیت ها در اقتصاد مسکن شده است.

مرتضوی تاکید کرد: شاید بهتر بود 
قبل از اجرای قانون جهش تولید و تامین 

مســکن، مطالعات اجتماعی بیشتری 
درخصوص توان طرف تقاضا صورت 
می گرفت. حــدود ۳۰ درصد از پروژه 
چهار میلیون واحدی طرح نهضت ملی 
مسکن توســط بخش خصوصی اجرا 
می شــود که در این بخش عملکردها 
مطلوبتر از مسکن دولتی خواهد بود. اگر 
حوزه خودمالکی را در آمار لحاظ نکنیم 
حــدود ۱۲ تا ۱۳ درصد افراد در بخش 

دولتی، آورده اولیه را واریز کرده اند.
وی تصریح کرد: پروســه تولید 
مســکن حداقل دو ســاله اســت اما 

طرحهای دولتی بعضا در دو ســال به 
ســرانجام نمی رسند. گفته شده که ۱.۶ 
میلیون زمین بــرای طرح نهضت ملی 
مســکن تامین شده اما  تامین خدمات 
و انشعابات بســیار مشکل و پرهزینه 
اســت، ســازندگان تمایل چندانی به 
در اختیــار گرفتن این پروژه ها نشــان 
نداده اند، متقاضیان فاقد منابع هســتند 
و اغلب بانک ها بجز بانک مســکن از 
بخش مســکن گریزانند. رییس کانون 
انبوه ســازان با بیان اینکه پیشــنهادات 
انبوه سازان برای تامین منابع مالی پروژه 

نهضت ملی مسکن از سوی وزارت راه 
و شهرسازی بررسی نشده است گفت: 
شــواهد و قرائن حاکی از آن است که 
دولــت چاره را در واگــذاری زمین به 
مردم دیده است. مرتضوی خاطرنشان 
کرد: دولت بــه الگوی واگذاری زمین 
شهری به افراد و تعاونی ها رجوع کرده 
است؛ تجربه نشــان داده که متقاضیان 
ســعی می کنند با کمترین هزینه، یک 
واحد مسکونی فاقد استحکام و ایمنی 
احداث کنند و همین مســاله می تواند 

بافتهای ناکارآمد را گسترش دهد.

خودروهای بی کیفیت بیشتری از رده خارج می شوند؟

صنعت در دور باطلِ تورم و وام؛

تسهیلات، راهکار رونق تولید نیست

رئیس کانون انبوه سازان:

بانک ها از بخش مسکن گریزانند

گروه اقتصادی - رئیس ســازمان توسعه تجارت از ایجاد خط تولید 
مشــترک خودرو ایران و ارمنســتان باهدف صادرات به کشورهای حوزه 
اوراسیا خبر داد و خاطر نشان کرد: ارمنستان جزو کشورهای حوزه اوراسیا 
است و تعرفه تجاری به این کشورها پرداخت نمی کند از این رو امیدواریم 

که از این فرصت نهایت استفاده را داشته باشیم.
علی رضا پیمان پاک ، در پاسخ به این پرسش که خبر صادرات خودرو 
به ارمنســتان رســانه ای شده است چند دســتگاه در مرحله نخست به این 
کشور صادر شد؟ گفت: سفارش گذاری ۲۰۰ دستگاه خودرو به ارمنستان 
انجام شــده است و در مرحله نخست صادرات خودرو به صورت پایلوت 

و آزمایشی بوده و منتظر هستیم که نتایج آن دیده شود.
معاون وزیر صمت با بیان اینکه خودروهای صادر شــده به ارمنستان 
محصول " ایران خودرو" هســتند، تصریح کــرد: در روند صادرات آنچه 
اهمیت دارد شبکه خدمات پس از فروش و در دسترس بودن قطعات است 
از این رو با یک مجموعه خودرویی ارمنســتان هماهنگی های اولیه انجام و 
مقرر شــد بعد از ارسال تعداد مقرر شده در مرحله نخست، شاهد افزایشی 

شدن روند صادرات خودرو به این کشور باشیم.
وی از ایجاد خط تولید مشــترک خودرو ایران و ارمنســتان باهدف 
صادرات به کشورهای حوزه اوراسیا خبر داد و خاطر نشان کرد: ارمنستان 
جزو کشورهای حوزه اوراسیا است و تعرفه تجاری به این کشورها پرداخت 
نمی کند از این رو امیدواریم که از این فرصت نهایت استفاده را داشته باشیم.
پیمــان پاک ادامــه داد: وزارت راه ایران باور دارد که ارمنســتان باید 
عوارض ورود کامیون های ایران به این کشــور را کاهش بدهد و در مقابل 
آنها نیز خواستار تکرار همین روند در کشور ما هستند. ارمنی ها این طرح را 
به مجلس برده اند و منتظر این هستیم که در مجلس آنها این مسئله تصویب 
می شــود یا خیر؟ و در سایر مسائل روابط تجاری ایران و ارمنستان امیدوار 
کننده اســت.رئیس سازمان توسعه و تجارت در پاسخ به این پرسش که آیا 
امکان و زمینه های تهاتر کالا ایران به ارمنســتان فراهم شــده است؟ اذعان 
کرد: در حال حاضر گاز و برق تهاتر می شــود و وزارت اقتصاد ارمنســتان 
در حال فراهم کردن شــرایطی اســت که در سایر کالاها بتوان فرآیند تهاتر 
را دنبال کرد و لیســت کالاهای مورد نیاز دو کشــور بررسی و نهایی شده 
است. همچنین شرکت ها و بسترهای مالی مشخص و معین شده و به زودی 
سفری به ارمنستان خواهیم داشت تا موافقنامه امضا و عملیات تهاتر با این 

کشور انجام شود.

معاون وزیر صمت مطرح کرد:

ایجاد خط تولید مشترک خودرو بین 
ایران و ارمنستان
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